

ԲՈՎԱՆՂԱԿՈՒԹՅՈՒՆ **CONTENTS** **СОДЕРЖАНИЕ**

Խմբագրականի փոխարեն. Գիտական Արցախի հոբելյանական 25-րդ համարի առթիվ9

ԻՐԱՎԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, JURISPRUDENCE, ЮРИСПРУДЕНЦИЯ

Վալենտինա Լապաևա. Վաղիկ Ներսեսյանցի ազատական-իրավաբանական տեսությունը և նրա ներդրումն իրավական տեսության ու պրակտիկայի զարգացման մեջ (ռուսերեն)11

Valentina Lapaeva. Libertarian Legal Theory of Vladik Nersesyants and its Contribution to the Development of Legal Theory and Practice (in Russian)

Валентина Лапаева. Либертарно-юридическая теория Владика Нерсесянца и ее вклад в развитие правовой теории и практики (на русском)

Ավետիք Հարությունյան, Մարիամ Գրիգորյան. «Պաշտպանելու պարտականություն» սկզբունքի կիրառելիության սահմաններն Արցախում (հայերեն)28

Avetik Harutyunyan, Mariam Grigoryan. The Limits of Applying the Responsibility to Protect (R2P) Principle in the Context of Artsakh (in Armenian)

Аветик Арутюнян, Мариам Григорян. Пределы применения принципа «ответственность за защиту» в Арцахе (на армянском)

Վոլոդյա Հովսեփյան. Աղվեսի սահմանադիր ժողովի կանոնները և նրանց աղերսը Նախորդ եկեղեցական ժողովների կանոնների հետ (հայերեն)42

Volodya Hovsepyan. The Canons of the Aghven Constituent Assembly and their Interrelation with the Canons of Previous Church Assemblies (in Armenian)

Володя Овсепян. Каноны Агвенского учредительного собора и их связь с канонами предыдущих церковных соборов (на армянском)

Ալեքսանդր Հարությունյան. Մերժված ինքնորոշում. Արցախի անկախության իրավական հիմնավորումը և Ադրբեջանի ինքնիշխանության պահանջների անօրինականությունը (անգլերեն)55

Aleksandr Harutyunyan. Self-Determination Denied: the Legal Case for Artsakh's Independence and the Illegality of Azerbaijan's Sovereignty Claims (in English)

Александр Арутюнян. Отказ в праве на самоопределении: правовое обоснование независимости Арцаха и незаконность притязаний Азербайджана на суверенитет (на английском)

Շուշանիկ Ղուկասյան, Իզաբել Աբգարյան. Ոչ նյութական վնասի փոխհատուցման հիմնահարցը բժշկական սխալի համատեքստում (հայերեն)70

Shushanik Ghukasyan, Isabel Abgaryan. Compensation of Non-Pecuniary Damage in the Context of Medical Malpractice (in Armenian)

Шушаник Гукасян, Изабел Абгарян. Компенсация морального вреда в контексте медицинской ошибки (на армянском)

Սերգեյ Ղազինյան. Լեռնային Ղարաբաղից (Արցախից) բռնի տեղահանված անձանց վերադարձի իրավունքը և սեփականության իրավունքը միջազգային իրավունքի համատեքստում (հայերեն)82

Sergey Ghazinyan. The Right to Return and the Right to Property of Persons Forcibly Displaced from Nagorno-Karabakh (Artsakh) in the Context of International Law (in Armenian)

Сергей Казинян. Право на возвращение и право собственности лиц, принудительно перемещённых из Нагорного Карабаха (Арцаха), в контексте международного права (на армянском)

Մանե Մարկոսյան. Ընդերքօգտագործման իրավունքի տեսակները, դրանց ծագման և դադարման հիմքերը ՀՀ օրենսդրությամբ (հայերեն)97
Mane Markosyan. Types of Subsoil Use Rights, the Basis for their Granting and Termination Under the RA Legislation (in Armenian)
Мане Маркосян. Виды прав пользования недрами, правовые основания их предоставления и прекращения в соответствии с законодательством РА (на армянском)

Շուշանիկ Վարդերեսյան. Պետական կառավարման արդի հիմնական ձևերը (հայերեն)114
Shushanik Varderesyan. The Contemporary Main Forms of Public Administration (in Armenian)
Шушаник Вардересян. Основные современные формы государственного управления (на армянском)

ՔԱՂԱՔԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, ՄԻԶԱԶԳԱՅԻՆ ՀԱՐԱԲԵՐՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐ
POLITICAL SCIENCE, INTERNATIONAL RELATIONS
ПОЛИТОЛОГИЯ, МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

Նարինե Ասրյան. Վերաբաշխիչ քաղաքականության և արդյունավետ կառավարման հարաբերակցման առանձնահատկությունների հայաստանյան համատեքստը (հայերեն)127
Narine Asryan. The Armenian Context of the Relationship between Redistributive Policy and Good Governance (in Armenian)
Нарине Асрян. Особенность взаимосвязи перераспределительной политики и эффективного управления в контексте Армении (на армянском)

Մհեր Շիրինյան. ՆԱՏՕ-ի ընդլայնումը որպես Հայաստանի Հանրապետության արտաքին անվտանգային քաղաքականության կարևոր կոդմորոշիչ (հայերեն)141
Mher Shirinyan. NATO Enlargement as an Important Determinant of the Foreign Security Policy of the Republic of Armenia (in Armenian)
Мгер Ширинян. Расширение НАТО как важный фактор внешней политики безопасности Республики Армения (на армянском)

Միլենա Մկրտչյան. Երիտասարդ առաջնորդների նոր սերնդի կայացումը՝ Հայաստանի Հանրապետության քաղաքական զարգացման գործընթացում (հայերեն)154
Milena Mkrtchyan. The Formation of a New Generation of Young Leaders in the Political Development Process of the Republic of Armenia (in Armenian)
Милена Мкртчян. Формирование нового поколения молодых лидеров в процессе политического развития Республики Армения (на армянском)

ՊԱՏՄՈՒԹՅՈՒՆ, HISTORY, ИСТОРИЯ

Էդգար Էլբակյան. Հայաստանի Հանրապետությունում ռազմաքաղաքական ղեկավարման համակարգի կայացման հարցը Կապանի ինքնապաշտպանական օպերացիայի (1992 թ. դեկտեմբեր) օրինակով (հայերեն)164
Edgar Elbakyan. Examining the Emergence of a Politico-Military Governance System in Armenia: a Case Study of the Kapan Self-Defense Operation (December 1992) (in Armenian)
Эдгар Элбакян. О Формировании военно-политической системы управления в Республике Армения на примере капанской самооборонительной операции (декабрь 1992 г.) (на армянском)

**ԱԶԳԱԳՐՈՒԹՅՈՒՆ ԵՎ ԲԱՆԱՅՅՈՒՄՈՒԹՅՈՒՆ,
ETHNOGRAPHY AND FOLKLORE,
ЭТНОГРАФИЯ И ФОЛЬКЛОР**

Մելինե Պետրոսյան. Արցախի մանկական հեքիաթները (հայերեն)	185
Meline Petrosyan. Children Folktales of Artsakh (in Armenian)	
Мелине Петросян. Детские сказки Арцаха (на армянском)	

ԱՐԵՎԵԼԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, ORIENTAL STUDIES, ВОСТОКОВЕДИЕНИЕ

Սաթենիկ Թարվերդյան. Զրդալեզու մամուլի անդրադարձը Արցախյան երրորդ պատերազմին (2020-2023 թթ.) (Kurdistan24, Rûdaw) (հայերեն)	196
Satenik Tarverdyan. The Kurdish-Language Media Coverage of the Third Artsakh War (2020-2023) (Kurdistan24, Rûdaw) (in Armenian)	
Сатеник Тарвердян. Освещение третьей Арцахской войны в курдской прессе (2020-2023) (Kurdistan24, Rûdaw) (на армянском)	

ԼՐԱԳՐՈՒԹՅՈՒՆ, JOURNALISM, ЖУРНАЛИСТИКА

Աննա Մկրտիչյան. Վավերագրական կինոն՝ որպես մեդիագործիչ Ադրբեջանի տեղեկատվական քաղաքականությունում 44-օրյա պատերազմից հետո (2020-2023 թթ.) (հայերեն)	215
Anna Mkrtichyan. Documentary Film as a Media Tool in Azerbaijan's Information Policy after the 44-Day War (2020–2023) (in Armenian)	
Анна Мкртичян. Документальный фильм как медиаинструмент в информационной политике Азербайджана после 44-дневной войны (2020–2023 гг.) (на армянском)	
Ծովինար Խաչատրյան. Բաղաքական զսպվածությունը Հայաստանում. իրավական, սոցիալական և մշակութային ասպեկտներ (հայերեն)	224
Tsovinar Khachatryan. Political Restraint in Armenia: Legal, Social and Cultural Aspects (in Armenian)	
Цовинар Хачатрян. Политическая сдержанность в Армении: правовые, социальные и культурные аспекты (на армянском)	

ԳՐԱԿԱՆԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, LITERATURE STUDY, ЛИТЕРАТУРОВЕДИЕНИЕ

Աստղիկ Բոյաջյան. Շանթի «Շղթայվածը» դրաման պատմական և գեղարվեստական հանգույցներում (հայերեն)	239
Astghik Boyajyan. Shant's «The Charmed» Drama in Historical and Fiction Aspects (in Armenian)	
Астхик Бояджян. Драма Шанта «Зачарованные» в историко-художественном аспекте (на армянском)	
Էլիշկա Մելիքբեկյան. Սայաթ-Նովայի սիրային քնարերգությունը. ապրված իրականությունից դեպի գեղարվեստական կերպար (հայերեն)	249
Elichka Melikbekyan. Sayat-Nova's Love Lyrics: from an Experienced Reality to a Fictional Character (in Armenian)	
Эличка Меликбекян. Любовная лирика Саят-Новы: от прожитой реальности к вымышленному персонажу (на армянском)	

Աստղիկ Օհանյան. Երիտասարդական պոեզիայի շուրջ բանավեճը (1969–1971) և Հովհաննես Գրիգորյանը (հայերեն)	265
Astghik Ohanyan. The Debate on Youth Poetry (1969–1971) and Hovhannes Grigoryan (in Armenian)	
Астхик Оганян. Дискуссия вокруг молодёжной поэзии (1969–1971) и Ованес Григорян (на армянском)	

ՏՆՏԵՍԱԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆ, ECONOMICS, ЭКОНОМИКА

Հայկ Սարգսյան, Նարինե Քոչինյան, Սոնա Սարգսյան, Միեր Օթարյան. ՀՀ կայուն զարգացումը աշխարհաքաղաքական նոր իրողություններում (անգլերեն).....	276
Hayk Sargsyan, Narine Kochinyan, Sona Sargsyan, Mher Otaryan. Sustainable Development of the Republic of Armenia in the Context of New Geopolitical Realities (in English)	
Гайк Саргсян, Нарине Кочинян, Сона Саргсян, Мгер Отарян. Устойчивое развитие Республики Армения в условиях новых геополитических реалий (на английском)	
Աշոտ Մարդոյան, Հայկ Սարգսյան. Թվային սերունդների ինտեգրում և համագործակցություն թվային բանկային տեխնոլոգիաների դարաշրջանում (հայերեն)	292
Ashot Mardoyan, Hayk Sargsyan. Integration and Collaboration of Digital Generations in the Field of Digital Banking Technologies (in Armenian)	
Ашот Мардоян, Айк Саргсян. Интеграция и сотрудничество цифровых поколений в области цифровых банковских технологий (на армянском)	
Աննա Մաքսուդյան, Ժենյա Միրիմանյան. Հեռավար աշխատանքը և դրա դերը զբաղվածության համակարգում (հայերեն)	309
Anna Maksudyan, Zhenya Mirimanyan. Remote Work and its Role in Employment System (in Armenian)	
Анна Максудян, Женя Мириманян. Дистанционная работа и её роль в регулировании системы занятости (на армянском)	
Արթուր Մուրադյան. Մենեջմենթի հիմնախնդիրները ՀՀ-ում ժամանակակից կառավարման մոդելների համադրմամբ (հայերեն)	324
Artur Muradyan. Basic Issues of Management in the RA in the Context of Modern Management Models (in Armenian)	
Артур Мурадян. Основные вопросы менеджмента в РА в контексте современных моделей управления (на армянском)	
Նարինե Պետրոսյան. Հարկաբյուջետային կառուցվածքային բարեփոխումների մակրոտնտեսական հետևանքների գնահատումը Հայաստանի Հանրապետության օրինակով (անգլերեն)	338
Narine Petrosyan. Evaluating the Macroeconomic Impact of Fiscal Structural Reforms: the Case of Armenia (in English)	
Нарине Петросян. Оценка макроэкономического воздействия фискальных структурных реформ: пример Армении (на английском)	
«ԳԻՏԱԿԱՆ ԱՐՑԱԽ» պարբերականի հոդվածների ձևավորման պահանջները	354
The requirements for the journal «SCIENTIFIC ARTSAKH»	356
Требования к оформлению статей журнала «НАУЧНЫЙ АРЦАХ»	357